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AL·LEGACIONS A L’AVANTPROJECTE DE REGLAMENT DE PROTECCIÓ DEL 
MEDI NOCTURN DE L’ILLA D’EIVISSA 

 

Assumpte: Al·legacions que presenta l’AGRUPACIÓ ASTRONÒMICA D’EIVISSA (AAE) a 
l’Avantprojecte de Reglament de Protecció del Medi Nocturn de l’Illa d’Eivissa. 

 

Na María Jesús Palomeque Aznar, amb DNI 21.447.905 Z, actuant com a presidenta de 
l’Agrupació Astronòmica d’Eivissa (AAE), entitat legalment constituïda i amb domicili a efectes 
postals al carrer Luci Oculaci, 29, baixos, de la ciutat d’Eivissa, compareix durant el termini 
legalment establert davant el Consell d’Eivissa per a la presentació d’al·legacions a 
l’Avantprojecte del Reglament de Protecció del Medi Nocturn de l’illa d’Eivissa, i  

 

E X P O S A: 

 

L’Agrupació Astronòmica d’Eivissa (AAE), entitat legalment constituïda i fundada l’any 1956, 
gestiona els observatoris astronòmics de Puig des Molins (propietat de l’Ajuntament d’Eivissa) 
i de Cala d’Hort (propietat del Consell d’Eivissa). És la única entitat dedicada a la investigació i 
divulgació de l’astronomia a l’illa d’Eivissa i desenvolupa feines tant didàctiques com 
científiques en col·laboració amb institucions nacionals. 

L’AAE ha estat la impulsora del present avantprojecte de Reglament, després de les feines de 
medició de la Contaminació Lumínica a l’illa d’Eivissa que varen precedir i servir de suport 
tècnic a la reclamació d’aquesta normativa. 

Una vegada consultat l’expedient que es troba a exposició pública, l’AAE presenta les següents  
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A L·L E G A C I O N S: 

 

PRIMERA.- La més evident i greu mancança observada en el document és la manca d’un òrgan 
específic, dotat del corresponent personal i pressupost anual, que funcioni en el si de la 
conselleria insular de Gestió Ambiental, i que garanteixi l’efectiva aplicació de les mesures 
contingudes a la norma proposada. És impossible, amb l’actual dotació de personal tècnic de la 
conselleria insular de Gestió Ambiental, assumir les obligacions que preveu l’Avantprojecte per 
al Consell Insular en matèria de tramitació d’expedients, inspecció sobre el terreny, anàlisi de 
projectes, etc. etc.  

La conselleria funciona actualment amb un personal clarament insuficient per atendre les 
matèries que ja té encomanades actualment. Molt més insuficient serà per atendre noves 
funcions, com les derivades d’aquest Avantprojecte. Això amenaça amb deixar la nova norma 
sense una aplicació real, o al menys molt limitada.  

Donat que els ajuntaments, que compartiran amb el Consell el deure de fer complir aquesta 
norma, es troben exactament amb la mateixa situació de manca de mitjans humans, serà 
encara més necessari que el Consell d’Eivissa, en previsió de futurs convenis de col·laboració i 
suport als ajuntaments, estigui provist d’un mínim de personal específic dedicat 
monogràficament al compliment de la normativa sobre protecció del cel nocturn, sense que 
sigui compartit amb altres departaments o funcions alienes a aquesta funció. 

Per tant, es demana: 

La inclusió a l’articulat del document de la creació d’una OFICINA DE PREVENCIÓ I 
CONTROL DE LA CONTAMINACIÓ LUMÍNICA a l’illa d’Eivissa, dotat del personal i els 
recursos econòmics i materials necessaris per garantir el compliment de les funcions 
encomanades al Consell en el propi document. En concret, aquesta oficina hauria 
d’estar format per zeladors que facin inspeccions sobre el terreny i tècnics que tramitin 
els expedients, en número suficient perquè no quedi mai desabastida de personal en 
cas de vacances o baixes laborals. Aquest personal i mitjans hauran de ser específics i 
exclusius per aquestes funcions, i no compartits amb altres activitats o departaments. 
Aquest òrgan existeix a l’illa de Menorca, ja que va ser previst al seu reglament de 
protecció del cel nocturn. 

 

SEGONA.- A l’article 3.2 es diu que el present reglament és d’aplicació “tant per instal·lacions 
noves com per modificacions i ampliacions de les instal·lacions existents”. Aquesta redacció 
hauria de ser més clara, en el sentit de deixar clar que la norma afectarà a tot tipus 
d’instal·lacions, tant noves com ja existents, sense haver de matisar el tema de “modificacions 
i ampliacions de les instal·lacions ja existents”, perquè això sembla excloure qualsevol  
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enllumenat ja existent que incompleixi la norma però no tengui previst modificar-se o ampliar-
se. 

Per tant, es demana: 

Substituir la frase “tant per instal·lacions noves com per modificacions i ampliacions de 
les ja existents” per la frase: “tant per instal·lacions noves com per les ja existents”. 

 

TERCERA.- L’article 5.4, sobre zonificació de l’illa, contempla la creació de Zones E4, on la 
permissivitat lumínica és més gran, ateses una sèrie de circumstàncies que ho justificarien. El 
llistat de Zones E4 que es proposen en aquest Avantprojecte es troba a l’Annex 4. Es tracta 
d’un llistat manifestament excessiu i sense que cap de les zones incloses tengui cap justificació 
real per ser E4 (encara que només sigui en estiu), categoria que només es pot entendre en 
casos realment excepcionals.  

La simple condició turística d’un indret urbà no és motiu suficient per justificar una zona E4. El 
desenvolupament de les activitats recreatives i d’oci pròpies de la indústria turística, fins i tot 
de les característiques predominants a Eivissa, es pot fer igualment dins les determinacions 
d’una zona E3. Cap activitat turística es veurà perjudicada per mantenir-se dins aquestes 
limitacions. Obrir la porta a convertir zones turístiques en zones E4 pot representar un 
precedent que acabi sent objecte d’un ús abusiu en el futur. 

Per tant, es demana: 

La eliminació de tots els llocs inclosos a l’Annex 4 sobre zones E4. 

 

QUARTA.- Encara dins l’Annex 4 de Zonificació, es detallen les ZONES 0 previstes a la present 
norma, que són l’Observatori Astronòmic de Cala d’Hort, el Parc Natural de ses Salines i una 
línia costanera al NW de l’illa, així com diversos illots. Hi falta un indret clau des del punt de 
vista astronòmic i notablement amenaçat per la Contaminació Lumínica, com és l’entorn de 
l’Observatori Astronòmic de Puig des Molins. El perímetre de la necròpolis fenicio-púnica, 
l’àrea del Portal Nou, el carrer Luci Oculaci i alguna zona més dels voltants ha de ser 
considerada Zona 0, o al menys zona 1 allà on hi hagi infrastructura urbana. 

Per tant, es demana: 

Es delimiti una nova Zona 0 per a l’entorn de l’Observatori de Puig des Molins, o al 
menys Zona 1 allà on hi hagi infrastructura urbana consolidada, per tal de reduir 
l’impacte que ara causen determinats enllumenats i evitar-ne de nous en el futur. 

 

CINQUENA.- A l’article 14.2 sobre Enllumenat exterior ornamental, a l’apartat f) es fa esment 
a una sèrie de instal·lacions i dispositius productors de llum, que tenen una finalitat merament  
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estètica, decorativa, lúdica o artística, entre les quals s’esmenten: “guirnaldes decoratives, 
tires de LED, tubs de neó, punts de llum o similars”. S’ha de tenir en compte que alguns 
d’aquests elements son contraris a altres articles d’aquest Avantprojecte, perquè pràcticament 
sempre, per les seues característiques tècniques, emeten llum per damunt el pla horitzontal. I 
els usos ornamentals no semblen tenir una justificació especial per incomplir aquest principi 
bàsic del reglament i la pròpia llei autonòmica. Les guirnaldes decoratives, per exemple, que 
per definició son tires de bombetes sense cap parallums o visera superior, emeten a vegades 
una gran quantitat de llum al cel, igual que alguns models de tires de led, especialment 
intenses. La redacció actual dona per bones aquestes instal·lacions, quan en realitat son una 
infracció. 

Per tant, es demana: 

Que els apartats f) i h) de l’article 14.2 es redactin de tal manera que no donin per 
bones unes instal·lacions que, per la seua pròpia configuració tècnica, representen una 
infracció al present reglament. 

 

SISENA.- A l’article 14.4 apartat f), sobre les pantalles amb LED de llum directe, s’estableix tota 
una sèrie de condicions per minimitzar el seu impacte lumínic. Aquestes pantalles són un 
element especialment agressiu envers la foscor del cel, i són un problema creixent que 
s’escampa cada vegada més a la nostra illa, i a més a més, cada vegada són més grans. Complir 
amb les regulacions que s’estableixen al document per aquestes pantalles (les inclinacions i 
altres) no sempre és fàcil a la pràctica, i això pot estimular el seu incompliment. La manera més 
clara i segura d’evitar el problema i la creixent amenaça que representen aquests suports 
publicitaris és la seua prohibició amb caràcter general, llevat d’algunes excepcions d’utilitat 
pública, senyalitzacions oficials, de seguretat, etc. Però pantalles privades, amb usos 
comercials o d’oci son totalment prescindibles. 

Per això, es demana. 

Que l’apartat f) de l’article 14.4 canviï la seua redacció per una altra que directament 
prohibeixi, amb caràcter general, les pantalles LED a l’illa d’Eivissa, exceptuant casos 
d’usos derivats de les institucions o per raons de seguretat pública. 

 

SETENA.- A l’article 24.1 s’especifiquen les infraccions considerades lleus. Els paràgrafs f), g) i 
h) figuren en la categoria d’infraccions lleus, però per la naturalesa i efecte d’aquestes accions 
en realitat haurien de ser considerades infraccions greus. Això és així perquè els efectes 
d’impacte lumínic que causa cadascuna de les tres circumstàncies incloses en aquests 
paràgrafs és equivalent, per norma general, a l’impacte que causen les circumstàncies incloses 
en l’apartat 2 dedicat a les infraccions molt greus.  

Per això, es demana: 
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Els paràgrafs f) g) i h) de l’article 24.1 passin a ser incloses passin a formar part de 
l’article 24.2 d’infraccions greus. 

 

VUITENA.- En l’article 25.2 sobre prescripció de les infraccions, s’estableixen els terminis en 
què prescriuen cadascuna de les diferents categories d’infracció. No obstant, no es fa cap 
distinció en funció del tipus de zona on s’hagi comès la infracció, i seria aconsellable que les 
infraccions comeses en zones E0 i E1 no prescriguessin mai, donada la importància d’aquestes 
zones. De fet, això és el que solen preveure les normatives en matèria d’urbanisme i ordenació 
territorial, que en zones protegides estableixen que les infraccions no prescriuen mai. 

Per això, es demana: 

Que s’inclogui un paràgraf on s’especifiqui clarament que les infraccions a la present 
norma que es cometin en zones E0 o E1 no prescriuran mai. 

 

NOVENA.- A l’article 26 hi sembla haver dos errors de redacció. Un d’ells és el propi títol de 
l’article (“Quantia i prescripció de les sancions”). L’article parla, efectivament, de la quantia, 
però no de la prescripció de les sancions, que és tractada en l’article anterior, el 25. Per altra 
banda, en l’apartat 4 d’aquest article 26, es diu que les sancions imposades per la comissió de 
faltes lleus prescriuen als tres mesos, termini exageradament breu, sobretot tenint en compte 
que en l’article anterior es diu que les infraccions lleus prescriuran als 6 mesos. Tant si és un 
error com no, aquest termini hauria de ser, al menys, de 6 mesos i mai menys. 

Per això, es demana: 

En primer lloc, es corregeixi el títol de l’article 26 per eliminar l’expressió “prescripció 
de les sancions”. En segón lloc, es corregeixi el termini de 3 mesos que figura en 
l’apartat 4 referit a les infraccions lleus i es canviï per un termini de 6 mesos o més. 

 

DESENA.- A la Disposició Transitòria Primer, apartat 2, es diu que totes les instal·lacions 
existents d’enllumenat exterior hauran d’adaptar-se a la nova norma “en un termini màxim de 
4 anys des de l’entrada en vigor”. Aquest termini és massa gran. Per fer aquesta adaptació, 
incloent la tramitació necessària, és suficient amb dos anys. 

Per altra banda, al menys en la versió castellana del text, hi ha una errada tipogràfica que 
dificulta la comprensió de l’apartat 1.b de l’esmentada Disposició Transitòria, quan diu: 
“ampliaciones o reparaciones que afecten además del 50% de la potencia...”, se suposa la 
paraula “además” a de ser “a más”. 

Per això, es demana: 
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Es redueixi a dos anys el termini per adaptarse a la nova norma per part de les 
instal·lacions existents. I es corregeixi l’errada detectada a la versió en castellà. 

 

 

Es demana es tenguin per presentades aquestes al·legacions i s’incloguin al text que hagi de 
ser objecte d’aprovació definitiva. 

 

Eivissa, 20 d’octubre de 2023 

 

 

 

María Jesús Palomeque Aznar,  

Presidenta de l’Agrupació Astronòmica d’Eivissa 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A LA CONSELLERIA DE GESTIÓ AMBIENTAL, SOSTENIBILITAT I TRANSPARÈNCIA DEL 
CONSELL D’EIVISSA 


